
P L Z E Ň S K É  D I E C É Z E

Co na to Písmo?
P. Pavel Větrovec se v nové 
rubrice zamýšlí nad životními 
situacemi pohledem Bible.

„Církev je krásná, je světová 
a v Portugalsku jsme se této její 
světovosti mohli nadechnout,“   
říká oblát Oto Medvec po návratu 
ze Světových dnů mládeže s 
papežem v Lisabonu. 
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„Nic nás nemůže odloučit od lásky Boží v Kristu Ježíši“

Diecézní pouť
do kláštera Teplá

Sobota 9. září
 9.45    .      .      .      .      .   zahájení u kříže
10.00–11.30.      .   program pro děti (6–11 let) – Koinonie Jan Křtitel
10.00    .      .      .      .      .   Žijme z moci Ducha – Pavla Petrášková
10.50    .      .      .      .      .   Quo vadis, plzeňská diecéze? – biskup Tomáš a Petr Hruška
11.30    .      .      .      .      .   občerstvení
12.00    .      .      .      .      .   koncert – Pižďuchové z Bukovce
12.00–14.00.      .   klášterní knihovna zdarma
13.00    .      .      .      .      .   dělené programy:

 Radosti a strasti pastoračních rad – Petr Hruška
 A známe se tak dlouho… – manželé Kutilovi
 křížová cesta – premonstráti, modlitba chval – obláti,  
 koncert – SAšáci, Kašpárek to zařídí – divadélko Kuba

14.15    .      .      .      .      .   slavení eucharistie

Program pro mládež (od 13 let) pátek 8. září 18.00 – neděle 10. září 13.00
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Sobotní výlet s mužem a dětmi po slunném 
lese, Bůh je krása. Děti jsou již několik týdnů 
bez rýmy a kašle, Bůh je milostivý. Dvouletá 
dcera mi v noci dovolí se vyspat už i pět hodin 
v kuse, Bůh je dobrý. Pozorovat šestiletého 
syna si hrát, Bůh je pokoj. Rande s manželem, 
Bůh je láska. Úsměv a poděkování na tvářích 
studentů na konci roku, Bůh je laskavý. Děti po 
první svátosti smíření se ptají: „Mišutko, taky jsi 

po první zpovědi měla tak úžasný pocit?“ Bůh 
je mocný. Podařená organizace víkendového 
festivalu, únava a vděčnost, Bůh je veliký. Ně-
kolik letních týdnů se spřátelenými rodinami, 
Bůh spojuje. Plánování dalšího školního roku, 
Bůh je naděje. Sdílení se v rozmanitém spole-
čenství, Bůh JE. Rodina, přátelé, práce, střecha 
nad hlavou, Bože, děkuji. 

Michaela Beranová
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Personální změny
P. Bystrík Feranec, Kraslice, byl s účinností 

k 30. červnu 2023 odvolán z funkce adminisrátora 
excurrendo Římskokatolické farnosti Chodov. 
Ostatní ustanovení zůstávají v platnosti.

P. ThLic. Petr Bauchner, Sokolov, byl s účinností 
od 1. července 2023 ustanoven administrátorem 
excurrendo Římskokatolické farnosti Chodov . 
Ostatní ustanovení zůstávají v platnosti.

P. ICLic. Ireneusz Figura, Sokolov, byl 
s účinností od 1. července 2023 ustanoven 
výpomocným duchovním Římskokatolické 
farnosti Chodov. Ostatní ustanovení zůstávají 
v platnosti.

P. John Giai Bình Ðoàn, OMI, Plasy, byl 
s vědomím svého řeholního nadřízeného s 
účinností od 1. července 2023 ustanoven členem 
společné duchovní správy Římskokatolické far-
nosti Plasy ve smyslu Kán. § 1 CIC pod vedením 
P. Günthera Ecekelbauera, OMI, moderátora 
společné duchovní správy.

Pan Dominik Roháček, Aš, byl s účinností 
od 1. července 2023 na dobu 6 měsíců pověřen 
výkonem služby pastoračního farního koordi-
nátora Římskokatolické farnosti Aš. Tuto službu 
bude vykonávat pod vedením okrskového vikáře 
chebského vikariátu P. ThLic. Petra Bauchnera 
a v úzké spolupráci s ostatními členy pastorač-
ního týmu ašské farnosti.

Pan Martin Janatka, Aš, byl s účinností od 
1. července 2023 na dobu 6 měsíců pověřen 
výkonem služby správce majetku Římskokato-
lické farnosti Aš. Tuto službu bude vykonávat 
na základě udělené plné moci administrátorem 
Římskokatolické farnosti Aš P. Richardem Polá-
kem, pod metodickým vedením pana Jaromíra 
Slezáka a v úzké spolupráci s ostatními členy 
pastoračního týmu ašské farnosti.

P. Mgr. Bc. Tomáš Kadlec, Dýšina, byl s účin-
ností od 1. srpna 2023 jmenován spirituálem 
Diecézního centra mládeže Plzeň. Tuto funkci 
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bude vykonávat ve spolupráci s BcA. Terezií Me-
telkovou pověřenou vedením Diecézního centra 
mládeže. Ostatní ustanvení zůstávají v platnosti.

Oto Medvec, OMI, Plasy, se souhlasem 
svého řeholního představeného byl s účin-

ností od 1. srpna 2023 pověřen činností na 
Diecézním centru mládeže Plzeň na pozici 
pastorační asistent pod vedením BcA. Terezie 
Metelkové, pověřené vedením Diecézního 
centra mládeže. 

Pouť na sv. Markétě Martina Matějková

V neděli 23. července odpoledne se konala 
u kaple svaté Markéty, která stojí nad Dlažo-
vem a Libkovem, poutní mše svatá. Slavnostní 
bohoslužbu celebroval vikář klatovského vi-
kariátu P. Marek Hric. Sešli se věřící a poutníci 
z okolních obcí.

Kaple sv. Markéty stojí na rozhraní dvou okresů, 
klatovského a domažlického a patří do farnosti 
Dlažov. Obecní úřad v Dlažově se o toto místo 
s kaplí a rozhlednou vzorně stará.

Původně stála na vrchu dřevěná kaple. 
Nová kaple byla postavena v novogotickém 

slohu v roce 1886. V roce 1887 byla kaple 
slavnostně vysvěcena za účasti 25 kněží 
a velké účasti lidí z okolí. Každý rok se zde 
po svátku sv. Markéty koná pouť. Kaple byla 
v minulosti několikrát opravována, naposle-
dy v roce 2001, kdy obec Dlažov provedla 
celkovou rekonstrukci. Bohužel pro její od-
lehlost kapli vyhledávali zloději. V roce 1990 
odcizili nejcennější součásti zařízení a pak 
kapli ještě několikrát navštívili. V současné 
době je vyzdobena kaple obrazy a květinami 
pouze o pouti. 
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Na kapli je zvonek, na který si může každý 
návštěvník tohoto místa zazvonit.

V roce 2014 byla na vrchu v blízkosti kaple 
otevřena rozhledna. Je 25,4 m vysoká a má 
94 schodů. V nedávné době musela být roz-
hledna opravena. Čtyři dřevěné nosné sloupy 
napadl pták, který do nich udělal díry. Sloupy 
byly vyměněny za kovové a jsou opláštěny 

dubovými latěmi, aby byl zachován podobný 
vzhled. 

Celokruhová vyhlídka nabízí pohled do 
všech stran. Při dobré viditelnosti odtud 
dohlédnete třeba na věž Bolfánek na vrchu 
Žďár, Velký a Malý Ostrý nebo na Nýrskou 
přehradu. Při pohledu k Domažlicím pak 
uvidíte vrch Čerchov.

Žehnání oltáře a biřmování v Sedlci u Karlových Varů Zdeněk Kemr

Dne 23. července se v 10:00 konala v kos-
tele sv. Anny v Sedleci Anenská poutní mše. 
Zároveň to byla stacionární mše pro všechny 
karlovarské farnosti. Součástí mše bylo žehnání 
hlavního oltáře a svátost biřmování. Celebroval 
ji plzeňský biskup Tomáš Holub, koncelebro-
vali emeritní biskup František Radkovský, P. 
Miroslav Chlupsa O.Cr., P. Vladimír Müller, P. 
Romuald Rob. 

Zpíval pěvecký sbor za doprovodu var-
han, houslí, harfy a příčné flétny. Základ 

sboru tvořili členové Scholy při kostele 
Nanebevstoupení Páně ve Staré Roli, která 
funguje už 15 let. Doplnili je další zpěváci 
a hudebníci z farností Sv. Máří Magdaléna, 
Rybáře a Stanovice. Podařilo se tak vytvořit 
nové hudební těleso složené ze členů všech 
karlovarských farností a jednalo se už o třetí 
společnou akci. 

Před mší pan biskup Holub požehnal re-
staurovaný hlavní oltář s navrácenou sochou 
sv. Anny Samotřetí. P. Müller pak přivítal pana 
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biskupa a návštěvníky a seznámil přítomné 
s historií kostela a s činností Spolku na záchranu 
kostela sv. Anny.

Poté byla sloužena mše, během níž byla udě-
lena svátost biřmování deseti věřícím, z toho 
pěti členům rybářské farnosti. 

Setkání prarodičů a seniorů P. Pavel Petrašovský

V neděli 30. 7. 2023 se pořádal už třetí ročník 
setkání seniorů a prarodičů v Meditační zahradě 
inspirovaný výzvou papeže Františka. Na to, 
že od rána se střídal déšť a sluníčko, se nás 
sešlo docela dost. Na začátku zpíval dětský 
sbor Špačci sv. Bartoloměje a zpíval výborně. 
Začalo pršet, nevadí, měli jsme útočiště v kapli. 
Pak přítomným architekt Soukup přiblížil pár 

vzpomínek na vznik Meditační zahrady, přede-
vším stavby kaple sv. Maxmiliána Kolbe, kterou 
on sám navrhoval, a přibližoval zajímavě. Pak 
přišly na řadu grilované uzeniny a maso. Když 
všichni dojedli, vytáhla se kytara a vzali jsme 
na milost pár lidovek. Když se už blížil konec, 
pomodlili jsme se na nádvoří před kaplí a popřáli 
si hezký večer.

Světové dny mládeže v Portugalsku
Od 1. do 6. srpna se v portugalském hlav-

ním městě Lisabonu uskutečnily Světové 
dny mládeže s papežem Františkem. Už od 
25. července prožívalo setkání 150 mladých 

z plzeňské diecéze společně s biskupem 
Tomášem Holubem v severoportugalském 
Portu.
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Duchovní obnova „Radost z hlásání evangelia“ www.koinonia.cz

Obnovou, která se uskutečnila od 2. do 6. srpna 
2023 v Koinonii Jan Křtitel v Liticích, prostupovala 
od samého začátku novost, kterou v sobě nese 
radost a přátelství. Právě ta přitahuje k Ježíši.

Alvaro ve svých kázáních motivoval účastníky 
k životnímu stylu Ježíšova učedníka, který 
ohlašuje radostnou zvěst a ukazuje na pravou, 
láskyplnou Boží tvář.

Nejkrásnějším svědectvím je vyprávět o požeh-
nání, které každý z nás v životě dostal. Abychom 
však mohli vidět úžasné Boží divy ve svém 
životě a svědčit o nich, musíme se také naučit 
přijmout vlastní bídu, Boží dobrotu a pomoc 
druhých. K tomu je třeba chtít být s bratry, 
protože samota není od Boha. A nemusíme se 
bát, tento čas je doba požehnaná a příhodná!

Apoštolský nuncius J. T. Okolo navštívil Rokycany
V neděli 6. srpna navštívil apoštolský nuncius 

v České republice Mons. Jude Thaddeus Okolo 
Rokycany a slavil eucharistii ve farním kostele 
Panny Marie Sněžné.

Dominik kardinál Duka celebroval mši svatou ve Městě Touškov  
www.cirkev.cz

V sobotu 12. srpna celebroval mši svatou 
Dominik kardinál Duka, emeritní arcibiskup 
pražský, u příležitosti 480 let od udělení 

městských práv Městu Touškov. Po mši 
svaté požehnal místnímu hasičskému sboru 
nový vůz.
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Biskup Tomáš sloužil mši svatou na chodském Vavřinečku
Jedním z vrcholů 69. Chodských slavností 

byla mše svatá slavená plzeňským biskupem 
Tomášem Holubem na prostranství u kostela 
sv. Vavřince na Veselé hoře u Domažlic v sobotu 

12. srpna. Právě na tomto místě mají celé Chodské 
slavnosti svůj duchovní původ a každoročně 
je Vavřineček také místem, kde jsou k vidění 
pestrobarevné chodské kroje.
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O tom, jak prožíval letošní Světové dny mládeže (SDM) v Lisabonu, o čem bylo hlavní 
poselství papeže Františka a jak to na setkání vypadalo, v rozhovoru mluví Oto Medvec, 
OMI, který přichází po studiu na Lateránské univerzitě v Římě do Plzně do Diecézního centra 
mládeže (DCM). 

Rozhovor  
s oblátem Otou Medvecem
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Co pro Tebe znamenaly letošní SDM v Li-
sabonu?

Pro mě jsou úplně tou nejčerstvější pozitivní 
věcí konkrétní setkání s konkrétními lidmi. Na 
Světových dnech mládeže jsem potkal spoustu 
spolužáků z Říma, úplně náhodně při odjezdu 
na letišti známé z Argentiny. Samozřejmě 
kontext k setkáním vybízí – jdete po ulici, na 
které vás míjí dav Italů a můžete klidně vykřik-
nout „odkud jste“ a oni odpoví. Tyto kratší či 
delší dialogy napříč kulturami a rozdíly jsou 
v těch dnech něco drahocenného. Najednou 
všechny rozdílnosti mizí, je to prostředí, ve 
kterém člověk může potkat druhého, i když 
jsme úplně jiní.

Míjeli jsme například skupinky palestinských 
křesťanů a věděli jsme, že to mají doma těžké, 
ale mohli jsme vidět i jejich radost ze setkání. 
Pro nás to byla taková výzva nezůstat jen ve své 
české skupince, ve svém českém centru, ale 
snažit se vycházet k ostatním. Jsem introvert, 
pro mě je to těžší, ale když vidím otevřenost 
lidí, tak na ni rád odpovídám. 

Z plzeňské diecéze vyrazilo na SDM 150 
účastníku, jak jste se do Portugalska všichni 
dostali? V jakých místech jste se pohybovali? 

 25. července jsme vyjeli autobusem z Plzně 
do Norimberku a pak přeletěli do Porta, kde 
jsme měli pět dní společný český předprogram. 
Prvního srpna jsme se přesunuli do Lisabonu 
na Světové dny mládeže. Z Lisabonu jsme 
pak někteří odletěli letadlem do Mnichova, 
kde nás čekal autobus a přivezl nás zase 
zpět do Plzně.

V Portu jsme byli rozděleni do tří skupin 
– dvě byly ubytovány na škole ještě s Fran-
couzi a Poláky a jedna blíž k pobřeží. Tam 
to bylo takové stmelující – posledních 9 let 
jsem nebyl v plzeňské diecézi, a tak jsem 
měl možnost poznat své nové kolegy z DCM. 
V Lisabonu nás pak ještě více rozdělili. My 
jsme bydleli například s Peruánci a s lidmi 
z jiných koutů ČR. 

Byli jste v kontaktu s místními? Jak takové 
množství cizinců přijali? 

Místní, jak mladí, tak starší, se o nás velmi 
ochotně starali. Vařili pro 500 lidí, zajišťovali 
denní program, dopravu, sociální zařízení. Ně-
kteří chodili spát velmi pozdě, protože zařizovali 
poslední detaily, řešili nově vyvstalé problémy. 
Bohužel jsme ale neměli v tom všem shonu 
moc šanci se s nimi více setkat a seznámit se. 
Ke všemu jsme ale přistupovali s dobrou nála-
dou a nadšením. Blíže jsme poznali snad jen 
místní organizátory. I když kontakt s místními 
nebyl takový, jako kdybychom byli ubytovaní 
v rodinách, přesto mezi námi probíhala velmi 
přátelská a vřelá komunikace. Jednou nám 
k obědu přivezli a opekli dvě prasata a při té 
příležitosti byl čas prohodit pár slov navíc, být 
spolu jen tak. Častokrát místní vypadali, že 
z toho všeho mají ještě větší radost než my, že 
dostávají více než my – „větší radost mají ti, kdo 
dávají než ti, kdo přijímají“. 

Co bylo obsahem letošních SDM?
Již během příprav na toto setkání pro nás 

byly připravené různé katecheze, modlitby, 
informace, o to se postarala Sekce pro mládež 
při ČBK. Předprogram v Portu byl obsahově 
trochu méně zorganizovaný. Měli jsme ale 
například společnou ranní modlitbu, a protože 
se jí účastnila i místní farnost a další účastníci 
SDM, byla připravena tak, aby během ní byly 
přítomné všechny jazyky účastníků – v našem 
případě to byla francouzština, polština, portu-
galština a čeština. Důležitým impulzem setkání, 
který nám byl často opakován, bylo, že máme 
„vyjít“ a setkávat se s ostatními lidmi.

Hlavním letošním tématem setkání byl verš 
„Maria se vydala na cestu a spěchala“ (Lk 1,39), 
o kterém by se dalo určitě hodně mluvit. Pro 
mě zajímavé nebylo ani tak „co“, ale „jak“. Ne-
zapomenu, jak papež František během svých 
promluv mluvil jednoduše a přímo – takto 
mluvit jsem ho snad ještě neslyšel. Když jsme 
papeže poprvé viděli na oficiálním uvítání 
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v Lisabonu, vypadal unaveně, ale když začal 
mluvit, ožil, úplně z něj sršela síla – probrečel 
jsem pak všechny jeho promluvy. Během zá-
věrečné mše na Campo de Graca několikrát 
opakoval, abychom se nebáli. To byl takový 
refrén: „Nebojte se, nebojte se“. 

Stále se ale vracím k jeho první promluvě 
během toho uvítání, byla to „opravdu síla“. 
Řekl nám ve třech větách obsah evangelia: 
„Bůh tě miluje takového, jaký jsi, ne takového, 
jaký bys měl být – miluje tě takového, jaký jsi 
teď. Zná tě jménem, nejsi pro něj číslo, zná 
tvoji tvář. Bůh nikoho neodmítá – je tady pro 
všechny, a proto ani Církev nikoho neod-
mítá a je tady pro všechny.“ To nás nechal 
opakovat, měli jsme křičet „všichni“, protože 
všichni jsou v Církvi vítáni. Církev je Matkou 
všech – nejen těch, kteří si to zaslouží, kteří 
chodí každý měsíc na zpověď, pravidelně do 
kostela, patří do ní všichni zlí i hodní, jak se 
to píše v evangeliu.

Kolikrát jste měli možnost papeže Františka 
vidět a slyšet?

Poprvé na oficiálním uvítání, pak promluvil 
na křížové cestě, která reflektovala bolesti 
mladých v dnešním světě, o tom, že Kristus je 
s námi, a pak jsme ho viděli ještě při vigilii a při 
závěrečné mši.

Jaké jsou podle Tebe bolesti mladých v dneš-
ním světě?

Nevím přesně, jaký mají původ, ale vím, že je 
mnohdy přináší až na pokraj sebevraždy. Je to 
nějaká izolovanost, strach z budoucnosti, strach 
ze sebe sama, z toho, jak mě vidí druzí. Mladí 
zažívají mnoho násilí a mnoho manipulací ať už 
v rodinách, ve školách, v práci. Papež František 
třeba mluvil o tom, že různé společnosti říkají 
mladým, že je znají, „ale nikdo se vás nikdy 
nezeptal, kdo doopravdy jste?“ Myslím si, že 
i toto je jedna taková bolest. Uzavřenost v sobě 
ze strachu. Bolestné hledání své identity, to je 
velmi časté. 

Na setkání byly nastíněny také problémy 
globálního rázu. Jaké prostředí, ať už životní 
nebo společenské či kulturní vytváříme pro 
další generaci. Jedním ze zastavení křížové 
cesty bylo například vyobrazení toho, že tu 
bude příští generace chodit jen v plynových 
maskách. Papež stále opakuje: „Nebojte se, 
jděte dál, v životě není nic zadarmo, jen jedna 
věc je zdarma, a to je Kristova láska.“ Papež 
František také říkal: „Život se musí cvičit, 
musíte trénovat, abyste žili. Když padnete, 
je důležité se zvednout, znova a znova. Toto 
je umění života, které se naučíte od svých 
rodičů a prarodičů, protože oni již takovou 
zkušenost mají, oni jsou vašimi kořeny. Buďte 
si vědomí toho, že máte své kořeny, ale jděte 
dál a nebojte se.“

Jaká byla v místě setkání situace ohledně 
protestů proti církvi? Víš o dopisu, kterým se 
někteří účastníci vyhraňovali proti zveřejněné 
reportáži v České televizi, která o setkání 
informovala? 

Vím, že někteří účastníci dávali tento dopis 
dohromady, ale já se toho nezúčastnil a upřím-
ně toto jde mimo mě. Také jsem nezahlédl ani 
jediný billboard či nějaký protest. Na setkání 
bylo naprosto bezpečno a nikdo nám ani 
nevyhrožoval, ani nenadával. Myslím si, že by 
se tomu neměla přikládat taková důležitost, 
chápu tuto reakci, ale já bych to moc neřešil 
a nechal to být.

Vigilie s papežem se zúčastnilo asi 1,5 milionu 
lidí. Neztratili jste se?

Neztratili jsme se. Cesta z Campo de Graca, 
kde se konala závěrečná mše svatá, byla už cel-
kem jasná, horší to bylo během cesty tam, kde 
jsme většinou sledovali dav, který nás jednou 
zavedl úplně na jiné na místo. Já jsem zvyklý na 
Řím, kde jsem 5 let žil, takže jsem si na chaos 
nemusel až tak moc zvykat. Viděl jsem, že mě 
chaos stresuje trochu míň než některé ostatní 
lidi, a tak jsem mohl reagovat jinak.  
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Na setkání jsi působil jako jeden z duchovních, 
kteří doprovázeli skupiny účastníků plzeňské 
diecéze. Co jste měli konkrétně na starosti?

V Portu jsme měli vše kromě té duchovní stránky 
zajištěné. Proto jsme pro účastníky několikrát 

vedli večerní modlitbu. Zpívali jsme a hráli 
i na kytaru. Jednou se k nám přidala i skupina 
Francouzů, kteří si nejdříve mysleli, že budeme 
hrát nějaké country, ale po první písničce jim 
došlo, že jde o chvály. Čekali jsme, že po tomto 
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zjištění odejdou, ale mile nás překvapili, protože 
i když nerozuměli textům písní, velice se jim 
hraní a zpívání líbilo a užívali si tu nádhernou 
atmosféru stejně jako my. 

Snažil jsem se být aktivní, jak už během spo-
lečných událostí, tak například i v osobních 
rozhovorech s účastníky, díky nimž jsme se 
všichni blíže poznali. Tam, kde bylo potřeba 
pomoci, jsme rádi pomohli, sice to bylo často 
spontánní a nečekané, ale to mi nevadilo.

Kolik času s vámi trávil biskup Tomáš? 
Se skupinou, která letěla z Norimberku, trávil 

čas velmi intenzivně, a i on byl velmi intenzivně 
s námi. Bylo vidět, že o nás má upřímný zájem, 
měl k nám upřímný lidský přístup. 

S čím ze setkání odjíždíš?
V tomhle bych se vrátil na začátek, tedy že 

má smysl se starat o vztahy. Ať jsou jakékoli 
intenzity, i když jde o minutová setkání nebo 
o celoživotní přátelství, ale pokaždé to za to 
stojí a má to smysl. Díky tomu ze vztahů sklízíme 
neskutečné bohatství. 

Pak také ze setkání odjíždím s tím, že naše 
Církev není „zaprděná“ se svými problémy někde 
v české kotlině. Církev je krásná, je světová a v 
Portugalsku jsme se této její světovosti mohli 
nadechnout. Bylo jedno, jestli jste z Česka, 
Slovenska, Peru nebo Čadu, protože i v rozdíl-
nostech se dá prožívat skvělá jednota. Setkání 
mi jednoduše zase potvrdilo, že evangelium je 
pravda, která dává život. 

Plánujete v rámci DCM přenášet myšlenky 
z Lisabonu i do naší diecéze? 

Určitě ano, samozřejmě to nejde udělat hned 
teď, ale budeme se je snažit předávat dál v nad-
cházejících akcích a v obyčejném životě. Oproti 
některým mladým účastníkům, pro které bylo 
toto setkání jejich první zkušeností, takovým 
perfektním začátkem, jsem si některé myšlenky 
a zkušenosti spíše reflektoval, protože jsem toho 
s ohledem na svůj věk už plno zažil. 

Myslím si, že tyto velké akce jako SDM by 
měly být spíše kamínkem v mozaice, takovou 
specialitou. Světové dny mládeže jsou od-do 
určitého datumu, ale nejsou běžným životem. 
Proto si myslím, že bychom se měli spíše učit, 
jak si uchovat radost skrz život ve společenství. 
„Jdeme společně, a tak se ani spolu nebojíme,“ 
to říká i papež František. 

Plánujeme, že se jako účastníci SDM setkáme 
v září na diecézní pouti do Teplé, což je hezké, 
ale nemyslím si, že by to mělo sloužit k něja-
kému umělému udržování nadšení – spíše ke 
společnému růstu.      

Plánuješ jet za čtyři roky na SDM v Soulu? 
Já nic neplánuji, ani teď jsem neplánoval 

jet na setkání do Lisabonu. Odevzdal jsem 
vše Bohu a řekl jsem si, že pokud chce, abych 
tam jel, pojedu rád, ale že nebudu nikomu 
nic navrhovat. A za nedlouho přišel návrh od 
představeného Vlasty Kadlece, jestli nechci jet 
jako duchovní doprovod.

Je něco, co bys chtěl ještě dodat?
Na SDM v Madridu v roce 2011, na které jsem 

jel poprvé, jsem si uvědomil, že se účastníci 
nejedou setkat s papežem, ale že papež se jede 
setkat s účastníky. Tak mi to přišlo i letos. Bylo 
tam opravdu vidět, že jsme pro něj důležití. 
Papeže jsme celkově viděli a slyšeli čtyřikrát 
a někdy i špatně. Kdyby šlo jen o to, tak by to 
šlo považovat za neúspěšnou akci, naštěstí to 
ale nebylo přesně o tomto, bylo to o vztazích 
a o navazování kontaktů s novými lidmi.  

Co Tě teď čeká?
Jsem řeholník, takže mě čekají různá setkání, 

duchovní obnovy, na začátku listopadu budu 
mít jáhenské svěcení. Mezitím již budu pracovat 
v plzeňském DCM, kde funguji od 1. srpna jako 
pastorační asistent. A tak jsem rád, že jsem mohl 
také díky Lisabonu poznat svůj nový pracovní 
tým i mladé. 

Rozhovor připravila Hana Zemenová v srpnu 2023.
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Krédo má trojiční strukturu: po vyjádření víry 
v Otce a Syna následuje vyznání víry v třetí 
božskou osobu Ducha svatého. Kde je Duch 
svatý v Trojici? Písmo svaté hovoří o této Boží 
osobě spíše v souvislosti s tím, co v nás působí, 
než kým je. Podobně i naše mluvení o Duchu 
svatém se musí opírat o jistou míru zkušenosti 
s ním, bez něhož není vůbec možná křesťanská 
víra: „Jenom pod vlivem Ducha svatého může 
někdo říci: ‘Ježíš je Pán’“ (1 Kor 12,3). A právě 
na tento aspekt naší víry se můžeme zaměřit.

Duch svatý v nás probouzí a oživuje víru, naději 
a lásku. Podle Janova evangelia Duch připomíná 
Ježíšova slova: „Přímluvce, Duch svatý, kterého 
pošle Otec ve jménu mém, ten vás naučí všemu 
a připomene vám všecko, co jsem vám řekl (Jan 
14,26)“. Duch svatý „připomíná“, to znamená 
zpřítomňuje a neustále aktualizuje evangelium 
pro náš každodenní život. Tímto způsobem 
Duch zabraňuje, aby Ježíšova osoba patřila jen 
do vzdálené minulosti, naopak působí, aby byla 
v našich srdcích a životech stále živá.

Duch svatý je Duch pravdy, který uvádí do 
celé pravdy evangelia (srov. Jan 16,13). Jedná 
se o neustálé prohlubování naší víry v Krista 
a našeho poznávání jeho pravdy, která je v nás 
zvnitřňována. Duch, jenž zkoumá hlubiny Boží 
(srov. 1 Kor 2, 10-16), proniká hlubiny lidských srdcí 
a umožňuje jim hlouběji chápat tajemství Boha. 
Duch svatý tak brání zpovrchnění a vyblednutí 
naší víry v Krista a dává nám zakoušet radost 
z víry, bez níž není možné žádné autentické 
křesťanské svědectví.

Duch svatý aktualizuje, prohlubuje a oživuje 
náš vztah ke Kristu. Proto můžeme vzývat Ducha 
pravdy a života, když si uvědomujeme, že naše 
víra slábne a stává se pouhou konvencí, nebo 
když se cítíme vyprahlí a neschopní modlitby: 
„Tehdy Duch přichází na pomoc naší slabosti. 
Vždyť ani nevíme, jak a za co se modlit, ale sám 
Duch se za nás přimlouvá nevyslovitelným lká-
ním. Ten, který zkoumá srdce, ví, co je úmyslem 
Ducha; neboť Duch se přimlouvá za svaté podle 
Boží vůle“ (Řím 8, 26-27).

Teologické okénko  
Rok s vyznáním víry

„Věřím v Ducha svatého.“  P. Pavel Frývaldský 
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Chtěli jste jít na výlet a venku pršelo. Zůstali 
jste tedy doma, vzali do ruky Zpravodaj. Anebo 
ještě lépe Bibli. Říká k této situaci něco i Písmo?

Přejděme nejprve zpátky časem do 6. století 
před Kristem. Babylonské zajetí, svaté město 
Jeruzalém je pobořeno a vypáleno; slavný 
Hospodinův chrám v něm zničen. Židovská elita 
byla odvedena do zajetí. Zdá se, že i Hospodin 
byl poražen. Ale ne! Nejprve Ezechiel, a pak 
druhý Izaiáš hlásají, že Hospodin uvede svůj lid 
zpátky; a děje se tak! Hospodin nevládne jen 
v Kanaánu a na chrámové hoře, ale i v Baby-
lónii! Také příběhy o Hospodinu, které Židům 
vyprávěli jejich otcové, mají proto mnohem 
větší důležitost a zaslouží si být zachyceny 
nejen pro vlastní potomky, ale pro celý svět. 
Zachycují i polemiku s náboženskými před-
stavami a názory Babyloňanů. A tak se začíná 
z kolekcí vyprávění předků sestavovat Písmo, 

základ Bible Starého zákona. Jeho první a pro 
Židy nejposvátnější částí je Tóra (pět knih 
Mojžíšových). Zachycuje zkušenost s Bohem, 
který sám osvobozuje z egyptského otroctví; 
uzavírá se svým lidem – Izraelem smlouvu na 
Sinaji při cestě za svobodou. Toto hlavní dějství 
Tóry – Pentateuchu – knih Mojžíšových, má 
předehru, jednak vyprávění o praotcích národa 
Abrahámovi, Izákovi, Jákobovi a jeho synech, 
jednak se zjednodušeně předávají „pradějiny“ 
lidstva, kde je v hlavní linii dobré Boží stvoření 
narušováno zlobou hříchu. Této nejpozději 
napsané části Tóry, kde Bůh jedná s celým tvor-
stvem, se také říká „dějiny“ počátků (Gn 1–11); 
literárně následují „dějiny“ patriarchů (praotců; 
Gn 12–50); a konečně exodus s Mojžíšem a cesta 
do zaslíbené země (Ex–Dt).

Můžeme teď začít číst Bibli, v Gn 1,1–2,4a je 
příběh o stvoření světa v sedmi dnech. Bib-

Co na to Písmo?
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Druhý den stvoření  P. Pavel Větrovec

lický autor (svatopisec) píše běžnou řečí tak, 
aby to mohli pochopit lidé různého vzdělání 
a různých dob, ne řečí fyziky nebo historie. 
Informace v 1,1 sděluje, že je to Bůh, který 
stvořil všechno neviditelné (nebe) i viditelné 
(zemi), on jediný je Tvůrce a všechno ostatní je 
stvořeno. Počáteční stav je líčen jako chaos (1,2), 
do kterého Bůh postupně vnáší řád: odděluje 
světlo od tmy (1. den), vody „nahoře“ a „dole“ 
(2. den), souš osazuje vegetací (3. den), nebe 
tělesy – sluncem, měsícem a hvězdami (4. den), 
vytváří živočichy do vody a do povětří (5. den), 
a konečně i na zemi zvířata divoká, domácí i 
člověka (6. den). Nakonec Bůh odpočívá (7. 
den). Podívejme se v detailu na druhý den, 
tedy Gn 1,6–10. Bůh nejprve pouhým slovem, 
které se bezprostředně stává skutkem, vytváří 
zvláštní klenbu nad zemí, kterou odděluje 
vody pod klenbou, od těch nad ní. Tu si autor 

představuje jako kovovou polokouli s otvory, 
jakýsi obrácený maxi-cedník (vv. 6 a 7). Ve v. 
8 dochází k pojmenování klenby jako „nebe“ 
(hebr. raqîaˁ – odlišně od „nebe“ ve v. 1 šāmayīm, 
tam jde o „neviditelné“, duchovní stvoření) a 
k určení dne (na hebrejský způsob začíná den 
již v předvečer). Vytvoření klenby má důležitý 
dovětek – vymezení vody pod nebem, a tak 
vzniká souš a moře, až po tomto vymezení je 
dílo druhého dne označeno jako dobré.

Je to tedy Bůh, kdo dává světu řád a rozměry. 
Tohle základní sdělení má před sebou zbožný 
Žid i každý příběhem poučený čtenář Písma. 
Země, kterou obýváme, je Boží, od Boha a je 
nám dána k užívání. I déšť, který dává nezbytnou 
vláhu, sděluje, že země je Boží a my se můžeme 
na různých úrovních vlastního poznání od něho 
učit. Možná „překazil“ na chvíli výlet deštěm, ale 
dává život na zemi (i jednou v nebi).
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V Plzni 13. května 2023

Milé sestry, milí bratři z kolovečské far-
nosti, milý otče Vojtěchu,

moje vizitace v domažlickém vikariátu běží 
docela rychlým tempem, a tak jsem po vizitaci 
před týdnem ve Staňkově nyní zde mezi Vámi 
v Kolovči.

Jste farností, ve které Váš současný du-
chovní otec Vojtěch působí relativně velmi 
krátkou dobu – necelé tři roky. Nicméně, 
když se za těmito třemi roky společně s 

Vámi ohlédnu, tak s radostí konstatuji, že se 
mnohé změnilo k lepšímu. A to nikoliv pouze 
ve vnějších věcech, jakými je výměna oken 
na faře v Kolovči, připravená oprava farní 
střechy či s podporou celé obce plánovaná 
oprava vnější fasády, ale také a především ve 
změně atmosféry mezi Vámi uvnitř farnosti 
ale i navenek směrem k jednotlivým obcím 
či spolkům. Svědčí o tom i úspěšně obno-
vená Tříkrálová sbírka nebo Boží Tělo zde v 
Kolovči, kdy se na přípravě oltářů podílíte 
Vy – věřící z jednotlivých obcí.

Biskup Tomáš se v rámci kanonických vizitací v květnu 
a červnu vydal do farnosti Koloveč a Mrákov/Kdyně. Níže 
vám předkládáme jeho dopisy, které adresuje do těchto 
farností. 

Dopisy do farností
Koloveč a Mrákov/Kdyně
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Tento můj dojem mi potvrdili jednoznačně 
i starostové a starostky obcí Hradiště, Blížejov,  
Kanice, Unějovice, Srbice, Poděvous a samozřej-
mě i Kolovče, se kterýmI jsem se v pátek setkal 
při výborném obědě a neméně výborné diskuzi. 
Od všech jsem slyšel, že množství akcí, které se 
konají ve spolupráci s farností a otcem Vojtěchem, 
přibylo a jsou kvitovány s velkým povděkem.

To samé různými způsoby zmiňovala při našem 
odpoledním rozhovoru i Vaše pastorační a eko-
nomická rada. Mnozí mluvili o velké pracovitosti 
otce Vojtěcha. A já jsem při návštěvě místního 

penzionu pro seniory v Kolovči i při setkání 
s paní Smolkovou u ní doma zase  vnímal, že 
otec Vojtěch  Vás zná a je Vámi  přijímán s ote-
vřeným srdcem. A z toho mám velkou radost.

Mám také velkou radost z toho, že působení ve 
Vaší farnosti je dobře slučitelné s jeho službou 
nemocničního kaplana v Domažlicích.  I zde jsem 
vnímal, že otec Vojtěch má srdečné kontakty 
s mnohými z personálu a že jeho připravenost 
kombinovat svoji službu duchovního s ochotou 
sloužit jako sanitář je příležitostí být mnohým 
ze zaměstnanců i pacientů opravdu nablízku.

Dopisy do farností
Koloveč a Mrákov/Kdyně



20 Dopisy do farností

S Vaší pastorační radou jsem také hovořil 
o výzvě, aby se z kolovečské farnosti stále více 
stávala farnost v plném slova smyslu, to zna-
mená, aby se zde slavila hezká liturgie, abyste 
byli prodchnutí misijním duchem a také aby 
mezi Vámi rostla vnímavost pro potřebné. Kladu 
Vám všem na srdce, aby Vám opravdu záleželo 
na všech těchto třech rozměrech života z víry, 
který se tak stává ve své plnosti  pro Vás  radostí 
a pro druhé svědectvím.

Jako největší starost, o které jsme společně 
s pastorační radou mluvili, byla stále znovu 
opakována bezradnost nad předáváním víry 
novým generacím. To není věc, která by ale 
trápila jenom Vás. Je to něco, co charakterizuje 
dnešní církev nejen v Čechách, nejen v Evropě, 
ale  i na mnoha dalších kontinentech.

Přesto ale jsem přesvědčen, že jeden zcela 
konkrétní krok pro možnost, aby mladší ge-
nerace našla cestu do Vašeho společenství, 
můžete udělat okamžitě. Pro současného 
mladého člověka, a to nemluvím jenom o tee-
nagerech, je nedělní bohoslužba o půl deváté 
ráno něčím, co zásadním způsobem odrazuje. 

Proto vás naléhavě vyzývám abyste se zamysleli 
nad možností, že vaše hlavní farní bohoslužba 
bude nikoliv tou první ale druhou, kterou otec 
Vojtěch v neděli s Vámi slaví. To by přineslo 
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mnohé výhody:  tou první výhodou by bylo,  že 
Váš kněz s Vámi bude moc setrvat po mši svaté, 
což pro vytváření Vašeho živého společenství 
vidím jako velmi důležité. Tou druhou, že i pro 
mladé a mladší bude návštěva bohoslužby 
mnohem přirozenější, jestliže její začátek bude 
smysluplně později. Prosím, vezměte tuto moji 
výzvu opravdu vážně.

Sestry a bratři jsme na cestě, krajina kolem 
nás se mění, mnoho věcí je zcela jinak, než 
bylo před 10 či 50 lety, ale náš pohled na Krista 
je stále jistotou, že se i v této měnící se  krajině 
budeme společně směřovat do Božího království.

K tomu vám žehnám ve jménu Otce i Syna 
i Ducha svatého. 

V Plzni 4. června 2023

Milé sestry z kdyňské a mrákovské farnosti, 
milí bratři z mrákovské a kdyňské farnosti, 
milí Otcové Karle a Miroslave,

oslovuji Vás takto komplikovaně zcela zá-
měrně. Byl bych totiž velmi rád, aby z tohoto 
dopisu na závěr mé kanonické vizitace v obou 
Vašich farnostech bylo jasné, že nechci ani 
jednu upřednostňovat. Z tohoto důvodu jsem 
Vás také požádal, abychom se na závěr mé 
vizitace společně sešli zde u svaté Anny, a tak 

abychom se zde všichni setkali jako poutníci. 
A moc Vám děkuji, že jste této mé prosbě 
vyšli vstříc a můžeme se zde společně setkat 
jak při slavení eucharistie, tak i následně při 
rozhovoru a něčem dobrém na zub. Také bych 
chtěl poděkovat Spolku svaté Anny nově v čele 
s všerubskou místostarostkou paní Martinou 
Pejsarovou za to, že se o toto nádherné místo 
s láskou stará a umožňuje nejen nám ale všem, 
kteří sem přicházejí, setkání s živou a inspirativní 
tradicí tohoto požehnaného místa.

Právě i z důvodu, že jsem vizitoval nikoliv jednu 
ale dvě farnosti, strávil jsem u Vás dva pracovní 
dny a v obou dnech jsem se na střídačku pohy-
boval jak v mrákovské, tak v kdyňské farnosti. To 
bylo moc dobře, protože mi to dávalo možnost 
vnímat realitu, kterou má otec Karel na starosti 
vcelku i s různými rozdílnostmi, kterými se Vaše 
dvě farnosti od sebe liší.

Nejprve bych chtěl zdůraznit, že jsem se u Vás 
setkal s křesťanským společenstvím na podmínky 
naší diecéze velmi živým a početným. A z toho 
mám opravdu velkou radost. O této živosti mi 
také s hrdostí svědčili členové i členky Vašich 
obou pastoračních rad. Z těchto setkání ale také 
jasně vyplynulo, že charakter obou farností je 
v mnohém odlišný. Na rozdíl od Mrákova, kde 
jsem jako odpověď na to, z čeho má  farnost 
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radost, slyšel především o Vašem kostele, který 
se právě nyní klube do nové krásy, a o stále 
ještě udržovaných tradicích života z víry jako je 
modlitba růžence ve Štítovkách, svatohubertská 
mše, žehnání hasičům  či májové v Tlumačově 
a v Novém Klíčově, pastorační rada ve Kdyni mi 
s radostí vyprávěla  především o nových začát-
cích spojených s formujícím se společenstvím 
rodin a dětí či s ochotou modlit se jeden za 
druhého díky aktivitě „nemají víno“, která byla 
jedním z prvních iniciativ nově zvolených  členů 
pastorační rady.

S oběma pastoračními i ekonomickými radami 
jsme také řešili téma, které Vás spojuje a ani pro 

jedno společenství není úplně jednoduché: bu-
doucí bydlení Vašeho faráře. Všichni víte o mém 
rozhodnutí, že z pastoračních důvodů je třeba 
směřovat k přesunu otce Karla z mrákovské fary 
do Kdyně. Je jasné, že to není krok, který by bylo 
možno učinit zbrkle. Jeho realizace je spojena 
s dvěma základními podmínkami. Tou první je 
zajištění důstojného zázemí pro kněze ve Kdyni. 
A to není možné jen s pomocí kosmetických ba 
ani jen částečných oprav kdyňského farního 
areálu. Proto jsem se dohodl s ekonomickou 
radou kdyňské farnosti, že se v co nejkratší době 
obrátí oficiálně na biskupství s žádostí o pomoc 

při vzniku kvalitní studie o možnostech zajištění 
odpovídajícího zázemí pro faráře a farnost ve Kdyni.

Druhou podmínkou je zajištění, aby fara 
v Mrákově opravená velkým úsilím Vás farníků 
i za velkého přispění obce nezůstala osiřelá. 
Našim společným úkolem je tedy hledat někoho 
pastoračně aktivního, kdo by zde našel domov. 
Dokážu si představit jednotlivce, muže či ženu, 
myslím ale i na manželský pár či celou rodinu. 
Důležité ale je, aby to byli lidé, kteří převezmou 
část zodpovědnosti za život z víry v Mrákově 
a okolí a budou ochotni být mezi Vámi doma.

Modlím se intenzivně, aby nám náš dobrý Bůh 
ve všech těchto věcech vnukal dobrá rozhodnutí, 

která budou v souladu s jeho záměry a nám 
přinesou posilu v našem životě z víry.

Zvláštní radostí během mého pobytu mezi Vámi 
pro mne byla účast na hodinách náboženství 
v Mrákově i v Koutu na Šumavě. Na obou mís-
tech se k tomu přidružil i živý rozhovor s panem 
ředitelem či ředitelkou, v Koutu dokonce s celým 
pedagogickým sborem.  V obou školách jsem 
vnímal, s jakou otevřeností je otec Karel přijímán 
a jak přirozené je jeho místo na půdě školy. To 
je moc důležité a kladu Vám na srdce, abyste 
usilovali zachovat tuto přirozenou možnost pro 
kněze být součástí školního života.
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Kdyňské v této souvislosti vyzývám, aby uvažovali 
o možnosti nabídnout škole alespoň tematické 
vstupy do hodin třeba před Vánocemi či Veli-
konocemi. Na mnoha místech v naší diecézi s 
tím máme velmi dobré zkušenosti a rádi Vám 
s tím i od nás z biskupství pomůžeme.

Potěšila mne i návštěva v kostelích opravených 
díky německým rodákům v Hyršově a Maxově 
a jsem moc rád, že při současné opravě mrákov-
ského kostela ožívá kostel v Maxově i při nedělní 
bohoslužbě mrákovské farnosti. Zaslouží si to.

Často jsem si také při návštěvě Vašich nemoc-
ných, při milé besedě v domě seniorů ve Kdyni 
či při jednotlivých rozhovorech s Vámi uvědo-
moval, jak otec Karel, z jehož působení mezi 
Vámi mám velkou radost, má na co navazovat. 
Chtěl bych proto i takto na dálku poděkovat 
Vašemu předešlému pastýři otci Ciupakovi, 
který zde zanechal svým působením hlubokou 
stopu. A samozřejmě nemohu vynechat i otce 
Kratochvíla, který je nyní zde s námi, a ze své 
milované Loučimi stále s velkou horlivostí vy-
pomáhá a nabízí možnost eucharistie i tam, kde 
v případě, že by otec Karel zde zůstal sám, mše 
svatá už být nemohla. Otče Miroslave, velké díky 
Tobě za Tvou požehnanou a obětavou službu.

Velmi inspirativní pro mne bylo setkání se 
starosty obou farních obvodů a velmi si vážím 

jejich času, který mi věnovali. Mluvili jsme 
o věcech praktických i duchovních, ale přede-
vším jsem opakovaně slyšel chválu na dobrou 
vzájemnou spolupráci mezi farnostmi a obcemi 
i na vstřícnost otce Karla. Z mé strany jsem pak 
paním starostkám a pánům starostům děkoval, 
že jejich zásluhou se kněz může stávat zcela 
přirozenou součástí společenského života na 
celém území obou farností. To vůbec není v naší 
diecézi zcela samozřejmé. A při tom je to tak 
důležité pro hlásání evangelia.

Moji milí, sestry a bratři z obou farností, které jsou 
svěřeny otci Karlovi, modlím se za Vás a prosím 
Boha, abyste dokázali vytvářet společenství, které 
se na jedné straně inspiruje tradicí Mrákovska a na 
straně druhé se nechává povzbudit novými impulsy, 
které jsem mohl vidět a zažít ve Kdyni. Povzbuzuji 
vás, abyste otci Karlovi byli pomocí, aby se našli 
noví ministranti či ministrantky do Mrákova jak z řad 
mladých ale i z řad rodičů či dospělých, povzbuzuji 
Vás, abyste pokračovali v biblických hodinách a 
měli ochotu i odvahu se setkávat ve společenství 
rodin i matek s dětmi ať už ve Kdyni či v Mrákově.

Hospodin je s Vámi, nebojte se. A já Vám 
k dalšímu společnému životu z víry žehnám ve 
jménu Otce i Syna i Ducha svatého.

Váš biskup Tomáš
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Diecéze plzeňská
8.–10. září Poutní víkend pro mladé 2023, Teplá

Cesta krajinou i vlastní duší pro všechny mladé od 13 do 30 let. Páteční putování, sobotní 
program plný debat, promluv, her a modlitby. Volný večer ve společenství s možností setkat se 
po SDM v Lisabonu s přáteli z diecéze.

Cena: 600 Kč. Jídlo na cestu si bere každý sám, zajištěna je až páteční večeře. 
Více informací k víkendu a přihlášku naleznete na www.dcmplzen.cz.

9. září od 9:45 Diecézní pouť do kláštera Teplá, Teplá
Tradiční diecézní pouť do Teplé proběhne začne v 9:45 u kříže a bude pokračovat přes celé 

dopoledne a odpoledne připravenými programy. Pouť zakončíme slavením eucharistie od 14:15.
Dopolední program

• 9:45 zahájení u kříže
• 10:00 Žijeme z moci Ducha, katecheze Pavly Petráškové
• 10:50 Quo vadis, plzeňská diecéze?, biskup Tomáš Holub a generální vikář Petr Hruška
• 10:00–11:30 program pro děti (6–11 let) 
• 11:30 občerstvení
• 12:00–14:00 klášterní knihovna zdarma

Odpoledne budou následovat dělené programy. Začátek je pro všechny jednotný v 13:00.
• Radosti a strasti pastoračních rad, Petr Hruška
• A známe se tak dlouho…, manželé Kutilovi
• křížová cesta, premonstráti
• modlitba chval, obláti

Co se chystá
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• koncert, SAšáci
• Kašpárek to zařídí, divadélko Kuba
• 14:15 mše svatá, celebruje plzeňský biskup Tomáš Holub
Mládež od 13 let bude mít svůj program od pátku 8. září 18:00 do neděle 10. září 13:00.

14. října od 10:00 Setkání sborů plzeňské diecéze, Klatovy
Akce se zúčastní chrámové sbory z Plzně, ale i mimo ní. Začneme mší svatou v 10:00 v kostele 

Narození Panny Marie. Po ní bude následovat zkouška skladeb pro společný závěrečný koncert. 
Od 12:00 proběhne společný oběd v místní školní jídelně a setkání sbormistrů na faře. Ve 14:00 
začne vystoupení jednotlivých sborů v kostele Narození Panny Marie a v závěru odpoledne 
v 16:00 bude společný závěrečný koncert všech zúčastněných sborů v kostele Neposkvrněného 
početí Panny Marie a sv.Ignáce.

Cheb
9. září od 19:00 do cca 22:00 Noc netopýrů, Teplá

Přijďte se seznámit s tajemnými nočními tvory pěkně zblízka. Ukázka odchytu a kroužkování 
živých netopýrů je doplněná doprovodným programem pro děti i dospělé. Na přednášce se 
dozvíme o životě netopýrů, s pomocí speciálního ultrazvukového detektoru nahlédneme do 
světa jejich neslyšitelných signálů, výstava z podzemí Karlovarského kraje nám představí zají-
mavý a skrytý svět zimujících netopýrů, děti i dospělí si zasoutěží při netopýřích hrách a kvízech. 
S sebou si vezměte baterku, terénní obuv a teplé oblečení. 

16. září od 10:00 do 17:00 Den otevřených dveří, Teplá
Zveme vás na den otevřených dveří do klášterního areálu a jeho barokní části v Teplé. Celodenní 

program zábavnou formou seznámí návštěvníky s výsledky projektu Vzorová obnova kláštera 
premonstrátů Teplá, v rámci kterého byla opravena značná část barokní části objektu a kde od 

Veškeré plánované akce najdete na www.bip.cz
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roku 2015 následně působí kulturně vzdělávací centrum Hroznatova akademie. Návštěvníci bu-
dou mít možnost vidět revitalizované prostory včetně opatského bytu nebo štolového systému 
a zjistit, jak zde funguje nahrávací studio a jaké další programy Hroznatova akademie nabízí. 
V průběhu dne vystoupí mimo jiné i tepelský soubor Stázka a ZUŠ Teplá. Hlavním organizátorem 
akce je Ministerstvo pro místní rozvoj.

17. září od 9:00 Poutní mše svatá, Františkovy Lázně
Poutní mše svatá proběhne v kostele Povýšení svatého Kříže.

23. září od 20:00 Koncert Jiřího Bárty a Terezie Fialové, Teplá
Zveme vás na koncert do Modrého sálu kláštera Teplá, kde se uskuteční koncert Jiřího Bárty 

(violoncello) a Terezie Fialové (klavír). Na programu je: Olivier Messiaen, Marek Kopelent a Leoš 
Janáček. Vstupné 250 Kč/os.                     

Karlovy Vary
2. září od 15:00 Živé Skoky 2023 - Listy z Gasthausu, Skoky

Vernisáž nabídne k zakoupení grafická díla, vzniklá v předchozím týdnu v autentickém pro-
středí skokovského gasthausu, bývalého Schoppova hostince čp. 21. Výtěžek podpoří provoz 
a obnovu poutního místa.

Klatovy
9. září od 14:00 Seniorfest 2023, Klatovy

Akce se uskuteční před čajovnou U Naší milé Paní. Připraven je bohatý hudební program 
a návštěvníci ocení také stánky s občerstvením a s výrobky klientů místní charity. Více informací 
v rubrice Charita.

Plzeň-jih
10. září od 9:30 Poutní mše svatá, Starý Plzenec

Farnost Starý Plzenec vás zve na poutní mši svatou do kostela Narození Panny Marie.

Plzeň-město
3. září Pohádkové náměstí, Dobřany

Na děti budou čekat již tradičně zábavné aktivity i divadlo.

13. září od 18:00 Přednáška doc. Jaroslava Šebka: Církevní devadesátky, Plzeň
Přednáška se uskuteční v přízemí sálu na plzeňském biskupství. 

17. září od 18:00 Ekumenická bohoslužba, Plzeň
V katedrále sv. Bartoloměje společně oslavíme ekumenickou neděli. Bohoslužbě bude před-

sedat biskup Tomáš, slovem ji doprovodí Tomáš Hošek.

Plzeň-sever
5. září od 19:00 Letní barokní festival 2023: Duo Bohemia Bass, Kralovice

Koncert se uskuteční v kostele sv. Petra a Pavla. Na událost zve spolek Gryspek a farnost Kralovice.
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8. a 9. září od 19:00 do 23:59 Cisterciácké noci s Hodovízskými, Plasy
Zveme vás na tradiční noční prohlídky kláštera Plasy oživené divadelními scénkami ochotníků 

z DS Lípa Hodoviz. Více informací na www.klaster-plasy.cz.

9. září od 18:00 Plaský varhanní podzim: Michal Novenko, Plasy
Koncert se uskuteční v kostele Nanebevzetí Panny Marie v Plasích. Připomeneme si jím 300 let 

od úmrtí Jana Blažeje Santiniho Aichla, architekta, který se zapsal do historie Plas svojí vrcholnou 
architekturou. Varhany rozezní světově uznávaný varhaník pan Michal Novenko.

30. září Monastýrování: Klášterní architektura, Plasy
Tematická prohlídka  zaměřená tentokrát na architekturu Jana Blažeje Santiniho. Více informací 

naleznete na www.klaster-plasy.cz.

Rokycany
10. září od 10:45 Poutní bohoslužba u příležitosti svátku Jména Panny Marie, Radnice

Mše svatá se uskuteční v kapli na Kalvárii v Radnicích.

Sokolov
2. září od 18:00 Koncert festivalu J. C. F. Fischera, Krajková

Koncert mezinárodního hudebního festivalu se uskuteční v kostele sv. Petra a Pavla.

Tachov
25. června – 30. září Ma*Donna – výstava v klášteře, Kladruby

Ma*Donna aneb Má paní je hlavním tématem společné výstavy „Žena, vůně, píseň, kost“ 
skupiny výtvarníků, jejichž inspirací je nejen obecný princip božského ženství, ale také Madona 
kladrubského kláštera, genius loci místa a nadčasová Santiniho architektura. Výstava probíhá 
v sálech Latinské školy v klášteře Kladruby 25. června – 30. září.

1. září od 18:00 Ekumenická pobožnost, Tachov
V kostele Nanebevzetí Panny Marie v Tachově proběhne ekumenická pobožnost za místní 

mobilní hospic Západ. 

3. září od 10:00 Mše svatá s požehnáním na začátek školního roku, Tachov
Bohoslužba proběhne v kostele Nanebevzetí Panny Marie. Bude požehnáno žákům a pedagogům. 

3. září od 10:00 Mše svatá za děti, požehnání školních aktovek v klášteře, Kladruby
Bohoslužba se uskuteční v klášterním kostele. Bohoslužbu bude sloužit P. Miroslav Martiš. 

24. září od 10:00 Malé dožínky, Tachov
Malé dožínky proběhnou v kostele Nanebevzetí Panny Marie. Budou požehnány výpěstky ze 

zahrádek jako poděkování za úrodu a dar potravin.
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Tradiční diecézní pouť do Teplé 
Pouť proběhne 9. září. Začne v 9:45 u kříže a bude pokračovat přes celé dopoledne a odpo-

ledne připravenými programy. Pouť zakončíme slavením eucharistie od 14:15. Více informací 
v rubrice „Co se chystá“.

Poslední volná místa na Víkend pro matku a dceru
Pojeďte s námi na společný víkend, kdy můžete věnovat všechen svůj čas své dceři, společně 

spolu tvořit, povídat si a trávit hezký čas.
• víkend pro matek s dcerami 5–10 let proběhne 3.–5. listopadu v pastoračním středisku Horní 

Blatná
• víkend pro matky s dcerami 11–18 let proběhne 13.–15. října v Březí u Čachrova
Cena 2000 Kč/pár. Přihlášky na www.bip.cz/matkaadcera.

Na podzim připravujeme
• 14. října od 9:30 Vzdělávání pro katechety a pomocníky ve farnostech, Plzeň
• Podzimní vzdělávání se bude konat na biskupství a povede ho Anneliese Hechtová, která 

představí různé možnosti biblické práce. Tématem bude „Ježíšova uzdravení“. Jsou zváni 
katecheté, pastorační asistenti, akolyté, lektoři, mimořádní služebníci eucharistie a další 
pomocníci ve farnostech. Přihlášky zasílejte na e-mail pastoracni@bip.cz. 

• 21. října Setkání zástupců pastoračních rad farností, Litice
• 10.–12. listopadu Víkend pro chlapy

Pastorační centrum  
informuje
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Okénko pro děti

Najdi a zakroužkuj všechna písmenka ze jména 
Václav.

Svatý Václav byl kníže, který žil a vládl v Čechách před mnoha lety. Byl to dobrý člověk, který 
pomáhal chudým i nemocným a vládl moudře. Po své smrti se stal svatým a lidé ho začali uctívat 
jako patrona české země.

Barbora Švédová
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Quest
V druhé polovině srpna se sjeli mladí (12–15 let) na tábor Quest do Nečtin. Týdnem nás prová-

zel příběh J. R. R. Tolkiena, konkrétně Pán prstenů: Dvě věže. Společně s Aragornem a Frodem 
jsme všichni putovali pomyslnou Středozemí, utužovali společenství a posilovali se ve svém 
vztahu s Bohem. Pomocí známého fantasy příběhu jsme si názorněji ukázali Boží milosrdenství 
a sílu modlitby. Děti v týmech diskutovali nad tématy jako je radost a vztahy, ale také jsme zajeli 
víc na hloubku s povídáním o závislostech a umění dát i přijmout pomoc. Velký úspěch měl 
workshop šermu a offroadu, kdy se účastníci projeli terénním autem ARO. Nechyběly modlitby 
se svíčkami, zpěvem i svátostí smíření. Každý si z Questu odvezl svůj deníček, do kterého mu 
mohli psát vzkazy i ostatní.

Připravované akce
Poutní víkend pro mladé

Cesta krajinou i vlastní duší pro všechny mladé. Páteční putování. Sobotní program plný debat, 
promluv, her a modlitby. Volný večer ve společenství. Možnost setkat se po Lisabonu s přáteli 
z diecéze! To vše v klášteře Teplá (a po cestě).
• Kdy: 8.–10. 9. 2023
• Pro koho: všichni 13–30 let
• Kde: na cestě a v klášteře Teplá
• Více info a přihlašování na webu DCM.

DCM  
Diecézní centrum mládeže
DCM, Františkánská 11, Plzeň 301 00 (vchod vedle Muzea církevního umění)
Facebook: DCM Plzeň • Instagram: dcm_plzen • YouTube: DCM Plzeň
web: dcmplzen.cz • e-mail: dcm@bip.cz
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beYOUtiful
Koncem září nás čeká další holčičí víkendovka. BeYOUtiful je zaměřeno na sebepřijetí, ob-

jevení krásy kolem nás a dívčí společenství plné přijetí. Jako již tradičně si budeme společně 
vařit a péct, čekají nás hry, povídání, modlitby a pro velký úspěch i film. Víkend je otevřený pro 
všechny slečny, nebojte se pozvat i své nevěřící kamarádky.
• Kdy: 28. 9. – 1. 10. 2023 (v plánu je zkusit se sejít již ve čtvrtek odpoledne)
• Pro koho: dívky 12–20 let
• Kde: na DCM PLzeň
• Více info a přihlašování na webu DCM.

Let‘s dance
Společně s vysokoškolským spolkem HORA připravujeme diecézní ples ples mládeže.

• Kdy: 24. 11. od 19:00
• Pro koho: úplně všichni
• Kde: KD JAS v Jablonského ulici v Plzni
• Více se dozvíte na webu DCM a na Facebooku DCM i HORA.

Setkání po SDM
Po plese Let‘s dance nás čeká víkend pro účastníky SDM. Bude to příležitost opět se vidět s přáteli 

z diecéze, posdílet se o našem životě „po Lisabonu“ a posunout se v našem vztahu s Bohem.
• Kdy: 24.–26. 11. 2023
• Pro koho: účastníci SDM Lisabon
• Více o setkání, programu i místu konání se objeví v průběhu září na webu DCM.
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Sbírka pro Slovinsko zasažené záplavami
Charita Česká republika vyhlašuje sbírku na pomoc záplavami zasaženému Slovinsku. Záplavy 

v prvním srpnovém týdnu postihly více než dvě třetiny země. O život přišlo pět lidí, mnoho domů 
bylo zcela zničeno nebo poškozeno. Voda zdemolovala také veřejnou infrastrukturu, silnice, 
mosty či železnici, na mnoha místech došlo k výpadkům dodávek vody a elektřiny. Odhadovaná 
škoda činí 500 milionů eur. Charita Česká republika uvolňuje peníze ze svého krizového fondu, 
zřizovaného na pomoc při mimořádných událostech a náhlých katastrofách, a prosí o příspěvek 
do sbírky, jíž podpoří Slovenska karitas (Charitu Slovinsko), která v postižených oblastech po-
máhá od začátku krize. Všem dárcům Charita děkuje za solidaritu. Přispět můžete na bankovní 
účet: 55660022/0800, VS 251

Čtvrtý Seniorfest v Klatovech
Oblastní charita Klatovy ve spolupráci s Římskokatolickou farností Klatovy pořádá před bývalou 

čajovnou v Pavlíkově ulici v pořadí čtvrtý Seniorfest. Akce se uskuteční 7. září od 14:00. V hudebním 
programu vystoupí Epe´s band, Astra Band, Jasmín folk a další hosté. Pro návštěvníky budou 
připraveny stánky s občerstvením a výrobky klientů. Čtvrtý Seniorfest se uskuteční pod záštitou 
emeritního biskupa plzeňského Františka Radkovského.

Za rozvojovou pomocí do Jižní Ameriky
Pablo Chacón Gil, vedoucí Střediska rozvojové spolupráce Diecézní charity Plzeň, vyrazil na další 

z inspekčních cest po státech Jižní Ameriky, kde diecézní charita spolupracuje na rozvojových pro-
jektech. Tentokrát se zaměří zejména na Bolívii a Paraguay, kde čeští „adoptivní rodiče“ v projektu 
Adopce na dálku sponzorují vzdělávání více než 120 dětí z chudinských poměrů. Během pandemie 

Z charitního života
v západních Čechách
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také naše diecézní charita pomáhala té bolívijské s financováním ochranných pomůcek a podílela 
se na pořízení generátoru kyslíku. Pablo Chacón Gil se setká se zástupci místních pomáhajících 
organizací, s nimiž Diecézní charita Plzeň dlouhodobě spolupracuje. Jsou to například Pastoral 
Social Caritas Beni v Bolívii nebo Pastoral Social Archidiocesis de Asunción v Paraguay. Navštíví také 
domácnosti většiny dětí zapojených do projektu Adopce na dálku. Plánováno je i společné setkání 
dětí z projektu. Vedle ověření, že pomoc dětem funguje podle nastavených pravidel, bude Pablo 
Chacón s místními organizacemi řešit i další náměty na rozvojovou pomoc. Menší část cesty bude 
věnována také navazování nových kontaktů s pomáhajícími organizacemi v Guatemale a Panamě.

Diecézní charita Plzeň chystá benefiční ples – vstupenky 
v prodeji

K výročí 30 let od svého založení a 20 let rozvojových aktivit v Jižní Americe uspořádá Diecézní 
charita Plzeň benefiční ples. Bude se konat 20. října v Saloonu Roudná (Na Roudné 387/17, Plzeň). 
Výtěžek bude opět využit na podporu rozvojových projektů v Jižní Americe. Účinkovat budou: 
Dětský folklorní soubor Šumavánek za doprovodu lidové hudby souboru Šumava z Klatov a Du-
dácké duo s tanečním doprovodem z Domažlic, nebude chybět hra o ceny. Vstupenky á 300 Kč 
jsou již v prodeji, pořídit je můžete v Plzni na ředitelství Diecézní charity Plzeň Hlavanova 359/16, 
nebo v jazykové škole POLYGLOT na náměstí Míru 1076/2. Jste srdečně zváni!

Nové víceúčelové zařízení pro lidi v nouzi
V prostoru bývalé vrátnice v areálu Diecézní charity Plzeň na adrese Cukrovarská 16 vybudovalo 

město Plzeň novou budovu, která slouží jako víceúčelové zařízení pro lidi v nouzi. Charita zde pra-
videlně vydává potravinovou a materiální pomoc pro rodiny s dětmi a lidi s nedostatečnými příjmy 
či bez přístřeší. Menší budova je zároveň vybavena zázemím se sprchou, umyvadlem a klozetem a 
uschováno je zde také oblečení. Objekt je přístupný i terénním sociálním službám dalších organizací 
a místnímu Českému červenému kříži, kteří sem mohou přivést klienta, umožnit mu se umýt a 
obléci. Prostor je bezbariérový, takže pracovníci mohou s hygienou dopomoci i imobilním klientům.

Charita vysílá vlastní podcast
Už více než pětadvacetkrát vysílala Charita Česká republika svůj vlastní podcast ChariTALK. V pořadu, 

který si zájemci mohou pustit na YouTube, Spotify nebo na Českých podcastech, dostávají prostor osob-
nosti spjaté s charitativní činností či filantropií, nezřídka samotní zaměstnanci Charity. Probírána jsou 
témata, při nichž Charita poskytuje podporu – situace samoživitelů, domácí násilí, pomoc uprchlíkům, 
více se dozvíte i o zákulisí Tříkrálové sbírky, záběr ChariTALKU je ale mnohem širší. První díl byl natočen se 
zpěvačkou, ale i velkou podporovatelkou charitativní práce, Lucií Bílou. Hostem 20. dílu byl ředitel Diecézní 
charity Plzeň, Jiří Lodr. V rozhovoru přiblížil nerovnoměrné rozdělování státních finančních prostředků do 
sociálních služeb v České republice, které neblaze dopadá na financování neziskových organizací, tedy 
i charit. Hovořil ale také o motivaci zaměstnanců v neziskovém sektoru, která může nižší mzdu vyvážit.
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Knižní a jiné novinky
Do nabídky našeho sortimentu jsme opět zařadili pivo Olivětínský Opat z pivovaru Broumov, 

který vyrábí své originální pivo dle prastarých receptur a je známý tím, že zachovává všechny 
klasické výrobní postupy. 

V Karmelitánském knihkupectví jsme již naskladnili kalendáře na rok 2024. Objednávat je 
můžete i prostřednictvím e-mailu plzen@kna.cz

Františkánskej živel, Jak žít z Boha a dávat lidem; 
Šebestián Pavel Smrčina, Ondřej Havlíček

Chvíli recesista a chvíli kontemplativní kněz, potom zase manažer 
a jindy prostý poutník. Je to prostě živel. Františkánskej živel! Šebestián 
Pavel Smrčina vzpomíná v knižním rozhovoru na své dětství a dospívání, 
zkušenosti z vojny i studií teologie, ale také na kněžská působiště. Od-
krývá své úspěchy v práci s lidmi na okraji společnosti nebo při vedení 
velkých farností, ale také vlastní chyby, z nichž některé vedly málem 
k jeho vyloučení z řádu. Životní příběh Šebestiána Smrčiny je v knížce 
prokládán přirozeně navazujícími úvahami o Bohu, víře, životě, vztazích nebo církvi. Provokativní 
otázky novináře Ondřeje Havlíčka vedou Smrčinu k detailnímu vysvětlování myšlenek, názorů 
a přesnému formulování představy o křesťanském postoji ve světě, kde „život je Dostojevskej“, 
ale „Bůh je jednoduchej“.

Z temnot ke světlu, Stormie Omartianová
Stormie Omartianová je u nás známá především díky své řadě bestsellerů o síle přímluvné 

modlitby (za manžela, za dospělé děti, za vnoučata aj.). Prožila si mimořádně těžké dětství. Bydleli 

Karmelitánské 
nakladatelství  
informuje
Bc. Tereza Pošvec Matyášová
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na odlehlé samotě, kde ji týrala psychicky nemocná matka; hodný, 
ale slabý otec od ní utíkal k práci na farmě. Stormie záhy odchází z 
domu a zahajuje úspěšnou kariéru v showbyznysu. Drsné prostředí 
Hollywoodu však jen prohlubuje její vnitřní úzkost a prázdnotu, denně 
se probouzí s myšlenkami na sebevraždu. Drogy, alkohol i náhodný 
sex pomáhají jen chvilkově, ještě víc se zaplétá hledáním uzdravení 
pomocí esoterických nauk a okultismu. Nad vodou ji paradoxně drží 
jen hektické životní tempo a množství práce. Na pokraji zoufalství se 
Stormie setkává s Ježíšem a začíná její dlouhá a klopotná cesta směrem 
k uzdravení, odpuštění a osvobození od všech závislostí.

Křest v Duchu svatém, Doktrinální komise ICCRS
Dokument Křest v Duchu svatém vyšel v roce 2017 u příležitosti 50. 

výročí vzniku Katolické charismatické obnovy pod hlavičkou doktri-
nální komise ICCRS (nyní CHARIS International – koordinační ústředí 
Obnovy se sídlem ve Vatikánu). Zkoumá nejen biblické a patristické 
prameny, souvislost s iniciačními svátostmi a pastorační aspekty, ale 
především mnohotvárné ovoce této milosti, která proměňuje životy 
milionů lidí po celém světě.

Nový zákon, Václav Bogner
Nový zákon obsahuje překlad evangelií, Skutků apoštolů, listů 

apoštola Pavla, tzv. katolických listů a Apokalypsy, tj. Zjevení sv. 
Jana. Překlad, který slyšíme při katolické liturgii, je doplněn o úvody 
k jednotlivým novozákonním knihám a o podrobný poznámkový 
aparát. Již klasické dílo kněze a hebraisty Václava Bognera a jeho 
spolupracovníků je opakovaně vydáváno po několik desetiletí. Slouží 
jednotlivcům i skupinám, které studují biblický text, aby z něho vytě-
žili co nejvíce pro svůj duchovní život i pro seznámení se základním 
textem evropské a světové kultury. Vychází ve vazbě flexo s jemným 
grafickým prvkem na obálce.

Nepřehlédněte informace Karmelitánského knihkupectví
Zářijová otevírací doba
Pondělí, středa, čtvrtek 9:00–17:30
Úterý, pátek:  8:30–16:30
Sobota:   9:00–12:00
ZAVŘENO 29. září – dovolená

Pozor: Nově od 2. září otevřeno každou 
sobotu 9:00–12:00.

Provoz prodejny a aktuální novinky v Kar-
melitánském knihkupectví Plzeň můžete 
sledovat i na Facebooku @Karmelitánské 
knihkupectví Plzeň
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Nejstarší posvátná krajina západních Čech. 
Ostrov uprostřed zemědělské krajiny. Žulové 
balvany, menhiry a prastará hradiště. Pozoru-
hodné obětní mísy pohanských obřadů. Kámen 
křesťanského odpuštění. Ještě jste tam nebyli? 
Tak jedeme!

Mezi Horšovským Týnem a Kladruby se 
z plochých lánů náhle vynoří amfiteátr strmých 
zalesněných vrchů. Vítejte v Sedmihoří! Tato 
geologická zvláštnost je tvořena takřka doko-
nale kruhovým výchozem žulového tělesa. Žula 
zde určuje charakter celého reliéfu: všude se 
válí menší i větší balvany, které na vrcholcích 
přecházejí v oblá skaliska a stěny. Při zvětrávání 
se rozpadá na hrubý písek zvaný grus, který je 
mimořádně neúrodný – pokusy o kolonizaci 
vnitřního okrsku vždy selhaly a sedláci se museli 
odstěhovat. Sedmihoří uživilo jen kameníky 
a dřevorubce. Na okraji žulového tělesa se 

naopak vysrážela cínová ruda, což už v pravěku 
přitáhlo pozornost kovkopů.

Zaparkujeme u Mezholezkého rybníka a vy-
razíme pěšky po silničce směrem k žulovým 
mísám. Děcka vám budou utíkat do lesa a skákat 
z balvanu na balvan – nebojte se, kameny mají 
přesně tu správnou velikost, aby to už bylo dob-
rodružné, a ještě nebylo nebezpečné. Vpravo 
za hájenkou lze tušit temný masiv Chlumu. Na 
něm bylo v době bronzové jedno z největších 
hradišť široko daleko; bohatlo z těžby cínové 
rudy kasiteritu. Pokud se tam chcete podívat, 
pak se připravte, že pod vrcholem polezete 
po čtyřech, tak je stěna strmá. Hradiště je lépe 
přístupné od Darmyšle z druhé strany, ostatně 
podle vsi nese i název. 

Tehdejší pravěkou krajinu si představte jako 
balvanitou, holou a vypasenou, těžba kasiteritu 
a provoz hradiště musely spolykat všechno dře-
vo kolem. Uprostřed věnce kopců bylo zdaleka 

Toulky diecézí
Sedmihoří – Podejte si 
ručičky!

Aleš Grubr

Sedmihoří - balvany. Zdroj seznam.czSedmihoří - balvany. Zdroj seznam.cz
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viditelné návrší, nyní skryté lesíkem. Na něm je 
několik balvanů s výraznými kamennými mísami. 
Geologové přísahají na přirozený vznik takzvaným 
selektivním zvětráváním, ale naši pohanští předkové 
je nepochybně užívali jako mísy obětní, když už jim 
bohové připravili místo ke svému uctívání. Nijak 
zvlášť bych si tehdejší dobu neidealizoval. Brrr.

To kámen „U ručiček“ na souvrati naší cesty má 
panečku jinačí historii. Traduje se, že tudy kdysi jeli 
dva znesváření sedláci s plně naloženými 
povozy a potkali se v nejužším místě, 
pochopitelně v protisměru. Couvání, byť 
s parkovací kamerou, je i dnes občas 
oříšek, natož tenkráte s párem koní 
a fůrou dřeva. Pokud čekáte nějaké 
krvavé vyústění celé historky, budete 
překvapeni. Oba sedláci pochopili, 
že vztek nic nezmůže a usoudili, že se 
křesťansky usmíří. Učinili tak, navzájem 
si vypomohli a na památku této události 
nechali do balvanu vytesat dvě podané 
ruce. Verba movent, exempla trahunt 
a tak do žuly časem přibývala jména 
dalších smířených. 

Zpátky se můžeme vydat buď po pohodlné 
okružní cyklocestě, nebo daleko zajímavější, 
ale značně náročnou žlutou hřebenovkou, 
která vede po vrcholcích pokrytých kamen-
nými stády.

Menší okruh je asi 10 km se zanedbatelným 
převýšením 40 m, zato varianta po hřebeni stojí 
s dvousetmetrovým převýšením nahoru dolů 
opravdu za to.

Zdroj Mapy.cz

Sedmihoří - U ručiček. Zdroj mapy.cz



Název kapitoly

09/23 
3. 9. 9:00 – Bečov nad Teplou, mše sv.

 10:30 – Otročín, okres Karlovy Vary, 
mše sv.

 16:00 – Marienweiher 3, Marktleu-
gadt, Chebská pouť

7. 9. 10:30 – Plzeň, Domov pro seniory 
sv. Jiří, mše sv. ke 20 letům Domova 
sv. Jiří

 14:00 – Klatovy, Domov pokojného 
stáří, Seniorfest

9. 9. Klášter Teplá, Diecézní pouť s oslavou 
30 let diecéze

Z diáře emeritního 
biskupa Františka

Titulní fotografie: Terezie Metelková. Další fotografie v tomto vydání: Hana Zemenová, Jiří Strašek, Soňa Pikrtová, 
Václav Beneš, Aleš Grubr, Martina Matějková, archiv Koinonia, účastníci SDM Lisabon. Ilustrace „Sv. Václav“: Barbora 
Švédová.

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do Zpravodaje,  
které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou  
(nám. Republiky 35, Plzeň, Plzeň, 301 00).
Web plzeňské diecéze: www.bip.cz.
Na vaše příspěvky se těší redaktorka Hana Zemenová.

11. 9. 18:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, benefiční koncert k 20. výročí 
Domova sv. Jiří

12. 9. 9:30 – Praha, Rada ředitelů Charity ČR

23. 9. 9:30 – Plzeň, katedrála sv. Bartolomě-
je, setkání s farníky z Moosbachu
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2. 9. 19:00 – Chotěborky, kostel Nanebe-
vzetí Panny Marie, mše sv. a beseda 
s veřejností na téma „Co papež Franti-
šek může říct dnešní době?“

4. 9. 9:00 – Plzeň, kostel Panny Marie 
Růžencové, zahájení školního roku 
Církevního gymnázia

5. 9. Plzeň, Biskupství plzeňské, setkání 
vikářů a Kněžská rada

 16:00 – Plzeň, Meditační zahrada, 
zahradní slavnost

7. 9. 10:30 – Plzeň, Domov pro seniory sv. 
Jiří, mše sv. k 20. výročí domova

9. 9. Teplá, Diecézní pouť

10. 9. 10:00 – Strážov, kostel sv. Jiří, poutní 
mše sv. ke jménu Panny Marie a žeh-
nání opravené fary

 14:00 – Plzeň, katedrála sv. Bar-
toloměje, mše sv. pro sdružení 
Ackermann-Gemeinde

15. 9. Domažlice/Poběžovice, vizitace far-
nosti

17. 9. 11:00 – Dobrá Voda u Pocinovic, kaple 
Panny Marie Bolestné, poutní mše sv.

 18:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, ekumenická bohoslužba

21. 9. Praha, Školská komise ČBK

29. 9. Augsburg, přednáška v rámci 1100. 
výročí narození sv. Ulricha

Z diáře biskupa Tomáše

Zpravodaj plzeňské diecéze
vydává 1× měsíčně Biskupství plzeňské
nám. Republiky 35, 301 14 Plzeň
Odpovědná redaktorka: Hana Zemenová – zpravodaj@bip.cz
Evidenční číslo MK ČR E22167

Redakce si vyhrazuje právo upravovat zaslané příspěvky. 
Tiskne MK-tisk Plzeň.
Uzávěrka tohoto čísla: 15. 8. 2023
Uzávěrka příštího čísla: 15. 9. 2023


